
پرسش ۱۴۸: چگونه فرزندن آدم زیاد شدند؟ 

الـسؤال/ ١٤٨: كـیف تـكاثـر ولـد آدم الـنبي (ع) ؟ ھـل زوجـوا بـحورٍ عـین، والله 
فْسٍ وَاحِـدَةٍ﴾، والـحور لیسـت مـن نـفس بـني آدم، فـكیف  ـن نَّـ سـبحانـھ یـقول: ﴿خَـلقَكَُم مِّ

بدایة التناسل الآدمي ؟ 
مختار یوسف - البصرة 

فـرزنـدان پیامـبر خـدا حـضرت آدم(ع) چـگونـه زیاد شـدنـد؟ آیا بـا حـور العین ازدواج کردنـد 
سً واحِـدَةٍ» (شـما را از یک  ـن نَـفِّ قناکُم مِّ در حـالی که خـداونـد سـبحان می فـرمـاید: «خَـلَّ
نـفْس بیافـریدیم) و حـور العین از نـفس پیامـبر خـدا حـضرت آدم(ع) نیست؛ پـس شـروع 

نسل آدمی چگونه بود؟ 
فرستنده: مختاریوسف - بصره 

الجواب: بسم الله الرحمن الرحیم، والحمد h رب العالمین 
الجواب موجود في المتشابھات الجزء الرابع فراجع. 

پاسخ:بسم الله الرحمن الرحیم،والحمدلله رب العالمین. 
 پاسخ در کتاب متشابهات جلد چهارم موجود است؛ می توانید به آن رجوع نمایید. 

أمّـا مـا ورد فـي الـروایـات؛ إنّ ھـابـیل زوج بـحوراء، وقـابـیل تـزوج جـنیة، فـھو 
إشـارة إلـى صـلاح زوجـة ھـابـیل وارتـقائـھا الـروحـي مـع الـحور الـعین، وأیـضاً إشـارة 
إلـى أنّ زوجـة قـابـیل طـالـحة ونـفسھا مـتسافـلة مـع الـجن الـطالـح وحـالـھم مـن الـسفھ 

والجھل. 
السید أحمد الحسن - وصي ورسول الإمام المھدي (ع) 



امـا طـبق آنـچه در روایات آمـده آن اسـت، هـابیل بـا حـور العین و قـابیل بـا یک جـنّ ازدواج 
نـمود، و این اشـاره ای بـه صـالـح بـودن زن هـابیل و ارتـقای روحی او بـه حـور العین می بـاشـد 
و همچنین اشـاره ای اسـت بـه اینکه زن قـابیل بـدکردار بـود و نـفسش از نـظر سـفاحـت و 

نادانی مانند یک جن بد کردار تنزل نمود. 
سید احمد الحسن - وصی و فرستاده ی امام مهدی(ع) 

 ******


